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Tel.: 774 414 225
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reklama@sedlcansky-kraj.cz

K A M Ý K  N A D  V LTAVO U 
Na vyhlídce Čelákova nad ře-
kou Vltavou, na žulové skále, 
sešli se po roce ti, kteří ini-
ciovali vznik sochy sv. Jana 
Nepomuckého (Luboš a Jar-
ka Spálenských), tvůrci (aka-
demický sochař Petr Váňa 
a kameník Hynek Shejbal), 
pamětníci loňské akce i noví 

DUBLOVICE Zastupitelstvo 
obce schválilo rekonstruk-
ci školní zahrady s novou 
venkovní přírodní učebnou 
a modernizaci školní druži-
ny. Plánuje také výstavbu 
nové učebny a rekonstrukci 
školní zahrady pro mateř-
skou školu. Vše bylo zahr-
nuto do Plánu rozvoje obce 
a Strategického plánu MAP 
v rozmezí let 2023–2027. 
Bude však záležet na množ-
ství získaných dotací.      -red-

KLUČENICE V kempu Pod-
skalí se v úterý 15. srpna 
topil muž. Událost byla na-
hlášena na tísňovou linku 
Integrovaného záchranné-
ho systému krátce po 13. 
hodině.

Podle tiskového mluv-
čího hasičů Jana Sýkory 
bylo štěstí, že měli hasiči 
v tu dobu nedaleko od in-
kriminovaného místa cvi-
čení na vodní hladině. Ha-
siči se tak mohli dostavit 
na místo prakticky okamži-
tě. Přivolali také potápěče, 
které ale po chvíli odvola-
li. „Tonoucí muž byl po na-

šem příjezdu pod vodní 

hladinou. Podařilo se nám 

ho vytáhnout a na člunu 

jsme ho dopravili na břeh, 

kde již byli záchranáři,“ 
popsal Sýkora.

Okamžitou resuscitaci 
potvrdila mluvčí záchran-
ky Monika Nováková: 
„Po čtyřiceti minutách se 

nám podařilo muže resus-

citovat. Do nemocnice byl 

přepraven vrtulníkem,“ 
uvedla s tím, že na místě 
zasahoval u příbuzných 
také posttraumatický tým.

Olga Trachtová 

Hadáčková

SEDLČANY/VYSOKÝ CHLU-

MEC Lukáš Mošnička, za-
městnanec společnosti S-B 
Sedlčany s.r.o., je zaklada-
telem Nadace S-B, jejímž 
principem je f inančně 
pomoci handicapovaným 
lidem, nebo i organizacím 

SEDLČANY Zatímco minu-
lý rok bylo o sedlčanské 
pouti spíše chladnější po-
časí a její část propršela, 
tentokrát zvlášť v sobotu 
panovalo extrémní vedro. 

Zavítat po poledni k atrak-
cím, to vyžadovalo velké 
odhodlání.

Což návštěvníci, ti moh-
li jít domů kdykoliv, ale ob-
sluha atrakcí a prodávající 

Miliony korun 
na modernizaci 
školských 
zařízení

Pouť v Sedlčanech 
se proměnila v jednu 
velkou výheň

ve stáncích, ti všichni mu-
seli výheň snášet po celý 
den. „My jsme na to zvyk-

lí, vždyť podobné počasí 

teď zažíváme na poutích 

skoro každý víkend. Jsme 

tady pro lidi, je to naše prá-

ce, a musíme to tak brát,“ 
řekla nám v jednom ze 
stánků prodávající, která 
se představila jako Kristý-
na. Mnohem hůř na tom 
byl ale Láďa z Prosenické 
Lhoty, neúnavně se otáčejí-
cí nad rozpálenou fritovací 
nádobou, ve které připra-
voval bramborové spirály. 
„Přežili jsme to,“ řekl nám 
s úsměvem ve večerních 
hodinách Láďa a dodal: 
„Já jsem už jednou v Sedl-

čanech o pouti mimořádné 

vedro zažil. V takových pří-

padech se musí o to více do-

držovat pitný režim. Hodně 

Hasiči zachránili 
na Podskalí 
tonoucího muže

Kluci už na vojnu nechodí, tak se naučí střílet alespoň na pouti.

Potlesk si zasloužili 
nejen bosí hudebníci 
se slaměnými 
klobouky

zájemci o koncert kapely, 
která zde hrála i na vernisáži.

Usadili se ve stínu stro-
mů, ale někteří i na velkém 
žáru. Pokud před nimi ne-
zasedl někdo vysoký, vět-
šinou měli v zorném poli 
krom pódia či sochy také 
úchvatný výhled směrem 

Nadace S-B pomáhá 
handicapovaným lidem 
v regionu, tentokrát 
oslovila Petra Cihelku 
a jeho rodinu

v regionu. Lukáš se před 
více než třemi lety s ve-
dením fi rmy domluvil, že 
vzhledem k její velikosti 
a třem desítkám let půso-
bení na stavebním trhu, 
bude tato nadace založena.

Duchovní otec nada-
ce se svěřil, že se už jako 
kluk snažil pomáhat lidem 
ve svém okolí a přispíval 
třeba alespoň symbolicky. 

Pokračování na straně 9
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piju vodu, ale dnes jsem si 

dal i pivo. Na poutě do Sedl-

čan jezdím připravovat 

bramborové spirály už osm 

let, jenom loni jsem vyne-

chal. Přípravu spirál mám 

odpozorovanou a naučil 

jsem se je dělat sám.“

Alespoň trochu se 
zchladit odcházeli po se-
tmění mnozí návštěvníci 
poutě na Mrskošovnu, 
kde se v pátek i v sobotu 

Pouť v Sedlčanech se proměnila 
v jednu velkou výheň

konal Sedlčanský pouťo-
vý mejdan. Po oba dny 
byl tento hudební festi-
val hojně navštěvován. 
Sobotní program měla 
na starosti v úloze pořa-
datele skupina Matyas, 
která před zaplněným 
areálem vystoupila se 
staronovým zpěvákem 
a novou vokalistkou. Ko-
lem jednadvacáté hodiny 
chlapi u vstupu hlásili, že 
v areálu může být už ko-

lem čtyř set lidí a že další 
návštěvníci stále přichá-
zejí. Nebylo tedy vylouče-
no, že jejich počet na pou-
ťovém mejdanu mohl být 
ještě o dost vyšší. „Když 

Matyas slavil svoje pěta-

dvacetiny a na koncertu 

kapely vystoupili skoro 

všichni jeho dřívější čle-

nové, tak tady bylo také 

plno,“ dodal jeden z pořa-
datelů u vstupu.

David Myslikovjan

SEDLČANY Téměř všichni chovatelé, kteří 
prezentovali výsledky své práce o uply-
nulém víkendu v areálu Pod duby na os-
matřicátém ročníku Povltavské výstavy, 
se věnují své zálibě mnoho let a mohou 
proto předávat svoje zkušenosti svým 

mladším kolegům. Patří k nim i osmatři-
cetiletý člen Základní organizace českého 
svazu chovatelů v Sedlčanech Jaroslav 
Stehlík, chovatel králíků, jenž zastupoval 
zkušenou generaci. A protože na výstavě 
měla svoje králíky i jeho brzy desetiletá 
dcera Maruška, svoje zastoupení na sedl-
čanské výstavě měla i chovatelská gene-
race nejmladší. Jaroslava Stehlíka jsme 
požádali, aby nám přiblížil svoji činnost 
v chovatelství.

Kde bydlíte a jak dlouho jste členem 

sedlčanské organizace?

Jsem z Příbrami a v českém svazu cho-
vatelů jsem od roku 2000.

Nyní ale působíte v Sedlčanech. Proč 

právě tady?

Začínal jsem ve Třebsku, potom jsem 
byl v Občově, a protože v obou organi-

zacích bylo stále méně chovatelů, hlavně 
těch mladých, a obě doslova skomíraly, 
tak jsem se přihlásil do Sedlčan. Jsem 
mezi zdejšími chovateli tři roky a jsem 
tady velice spokojený. Jsem rád, že jsem 
se dostal do dobré party chovatelů, 
a když potřebuji s něčím poradit, tak vím, 
na koho se obrátit. Docela mě mrzí, že 
jsem do sedlčanské organizace nepřišel 
už dříve, a že jsem to déle zkoušel přihlá-
sit se v okolí Příbrami.

Co vás přivedlo k chovatelství krá-

líků?

Králíky choval můj děda, a když zemřel, 
táta přišel s tím, že se o ně starat nemůže, 
že na to nemá čas. Řekl mi, že pokud si je 
necháme, že se o ně musím začít starat já. 
Děda byl i chovatelem poštovních holubů 
a ve druhé polovině sedmdesátých let byl 
v okresní soutěži na druhém místě. V roce 
1999 byla výstava ve Třebsku a já jsem si 
tam koupil svoji první tetovanou samici 
králíka burgundského. Toto plemeno cho-
vám dodnes a v současné době mám ko-
lem sta kusů těchto králíků.

Bydlíte ve městě, máte pro svůj chov 

dostatek prostoru?

Bydlím na kraji města, kde mám poze-
mek, takže pro králíkárny mám dost mís-
ta. Horší je to spíše s časem, protože jsem 
povoláním řidič. Rozvážím zboží. Snažím 
se obojí skloubit, navíc mi pomáhá moje 
rodina. Pokud by tomu tak nebylo, tak by 
se chovatelství dělalo těžko. Moje desetile-
tá dcera je také chovatelkou a s králíky mi 
pomáhá i ona. Záliba zabere spoustu času, 
pokud člověk chce, aby to nějak vypada-
lo. Každé ráno se králíkům věnuji hodinu 
a večer zhruba tři, někdy i více.

Kolik králíků máte na Povltavské vý-

stavě letos?

Třicet kusů. Mám tady ale i jiná ple-
mena, kromě burgundského je to vídeň-
ský modrý, vídeňský šedý, vídeňský bílý 
a černý.           David Myslikovjan

SEDLČANY Areál Pod duby 
se během pouťového víken-
du opět hojně zaplnil zvířa-
ty a nadšenými chovateli, 
konala se tam totiž 38. po-
vltavská výstava, která byla 
spojena s okresní soutěží.

Areál byl připraven 
na výstavu od soboty pře-
dešlého týdne. Klece a vo-
liéry byly přichystány, až 
je zaplní celkem 270 králí-
ků, přes 60 voliér drůbeže 
a 180 holubů nejrůznějších 
plemen a barevných rázů. 
Víkendová výstava v Sedl-
čanech byla veřejnosti 
přístupná během soboty 
a neděle, chovatelům však 
odstartovala už v pátek 
po osmé hodině ranní. Pá-
teční dopoledne patřilo 
posuzování vystavovaných 
zvířat a jejich hodnocení. 
Po posuzování se posuzo-
vatelé jednotlivých katego-
rií – drůbež, holubi, králici, 
poradili a rozdělili nejvyšší 
ocenění a čestné ceny.

V kategorii králíků zís-
kal pohár obce Křečovice 
(POK) Roman Kodat, který 
rovněž vyhrál okresní sou-
těž, dvě ceny si odnesl také 
Roman Vácha, konkrétně 
pohár starosty města Sedl-
čan (PS) a pohár ZO ČSCH 
Sedlčany, posledním výher-
cem v kategorii králíků byl 
za mladé chovatele Petr Be-
nedikt, ten dosáhl na pohár 
Mifuna (PM), který se udě-
luje právě pouze mladým 
chovatelům. 

U drůbeže se také od-
nášely poháry rovnou 
po dvou, POK i PS získala 
za svou vystavenou drů-
bež Ivana Páralová. PM 
vyhrál Michal Mareček. 
V okresní soutěži poté 
na nejvyšší umístění dosá-
hl Vladislav Hašek.

Nejjednotvárnější ov-
šem byla výsledková listi-
na kategorie holubů, tam 
totiž všechny dospělé ka-
tegorie ovládl František 
Novák. Pohár pro mladé 
chovatele si, stejně jako 
v kategorii králíků, domu 

odnesl  Petr Benedikt .
Brány chovatelského 

areálu se od sobotního 
rána zaplnily zvídavými 
návštěvníky, kteří si chtěli 
prohlédnout vystavovaná 
zvířata, případně nějaké 
koupit či pohovořit s cho-
vateli. Jiní se raději v areálu 
občerstvili, zakoupili si něco 
dobrého na památku domů 
či poslechli tóny country 
a dechové hudby. Právě 
hudební a taneční složka je 
nedílnou součástí sedlčan-
ské pouťové výstavy. O kul-
turní vložku se během obou 
víkendových dnů postarali 
Fanda Tomášek a přátelé, 
dechová hudba Sedlčanka 
a Dechová hudba Míly No-
váka. Další nedílnou součás-
tí výstavy je tombola. Oblí-
bená zábavná složka, která 
zpestří návštěvu výstavy 
a nadšení příznivci chova-
telů si tak mohou odnést 
na památku od maličkostí 
až po živá zvířata. Jednou 
z nejlákavějších letošních 
cen bylo živé sele. Během 
obou návštěvních dnů 
do areálů zavítalo 1 360 ná-
vštěvníků, což je vyšší počet 
než v loňském roce.

„Celou výstavu hodnotí-

me kladně. Vydařilo se poča-

sí, a i když teploty vystoupaly 

až moc vysoko, naštěstí jsme 

nezaznamenali žádné ztrá-

ty na životech zvířat. Máme 

výhodu, že je v areálů díky 

stromům a poloze u potoka 

lepší mikroklima, a tak byly 

teploty nepatrně mírnější. 

Také nás potěšilo, že výstavu 

navštívilo spoustu chovatelů 

zejména v sobotu, neděle 

patřila více veřejnosti, která 

šla z pouti a přilákala je živá 

hudba,” komentuje výsta-
vu ve zkratce předseda ZO 
Sedlčany Petr Sirotek.

Barbora Kulandová

Slunečné počasí 
přilákalo příznivce 
chovatelství na 38. 
povltavskou výstavu

Jsem rád, že jsem se dostal do dobré 
party, když potřebuji poradit, vím, 
na koho se obrátit, říká Jaroslav Stehlík

Chovu králíků se věnuje nejenom Jaroslav 
Stehlík, ale i jeho dcera Maruška.

Dokončení ze strany 1
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Č E R N Á  K R O N I K A

NALŽOVICE  Padesáti le -
tý řidič v obci ve smě-
ru na Častoboř 15. srp-
na navečer s vozidlem 
přejel do protisměru 
a narazil do rodinného 
domu. Muž byl následně 
převezen do nemocni-
ce k ošetření. Dechová 

zkouška u něj byla nega-
tivní, negativní byl i test 
na drogy. Vzniklá škoda 
byla předběžně vyčísle-
na na 60 tisíc korun.

ROVINA Zatím nezjiště-
ný řidič, pravděpodobně 
Peugeotu 406 či 407 čer-
vené barvy, jel 16. srpna 

chvíli před třetí hodinou 
odpolední od obce Úklid 
a v katastru obce Rovina 
přejel do protisměru, kde 
projížděl třicetiletý řidič 
v osobním vozidle. Ten 
ve snaze zabránit stře-
tu strhl řízení a poté sjel 
do silničního příkopu, kde 

se zastavil opřen o strom. 
Při nehodě nebyl nikdo 
zraněn. Hmotná škoda 
byla stanovena na 20 tisíc 
korun.

NEDRAHOVICE V katast-
ru obce Bor neznámý mo-
torista 14. srpna dopoledne 
strhl kabel elektrického ve-

dení u Úklidského jezírka, 
čímž poničil i pět dřevě-
ných sloupů s betonovou 
patkou. Viník z místa odjel 
a zanechal za sebou škodu 
ve výši 55 tisíc korun.

Informace v této rubrice 

pocházejí ze svodek PČR 

Příbram

Zabezpečovací zařízení, kamerové systémy, přístupové systémy. E-mail: info@nes.cz, tel.: 603 504 097

Nikdy se ale nedozvěděl, 
kolik procent z vybrané 
částky se dostalo na místo 
určení, a proto ho napadlo 
založit nadaci. „To proto, 

abychom s klidným svědo-

mím mohli říci, že sto pro-

cent fi nančních prostředků 

se skutečně dostane tam 

kam má,“ doplnil Lukáš.
Nadace dosud předala 

darovací listy třem lidem. 
Vozíčkářům Jaroslavu Jan-
dovi a Simoně Lachoutové 
ze Sedlčan a Tomáši Bár-
tů z Chlumu, u něhož se 
v dětství začala projevovat 
svalová dystrofi e. Nadace 
společnosti S-B je zapsána 
v nadačním rejstříku, má 
svoje IČO a transparentní 
účet 332320/0300. Všichni, 
kdo přispějí určitou část-
kou, se na účet mohou po-
dívat a zkontrolovat si, že 
jejich příspěvek skutečně 
dorazil. Vedení společnosti 
přislíbilo, že pokud nadace 
ponese její jméno, částku 
vybranou zaměstnanci ka-
ždoročně zdvojnásobí. 

Pro letošní rok byl na-
dací vybrán Petr Cihelka 
z Vysokého Chlumce, kte-
rý se narodil s dětskou 
mozkovou obrnou. Vy-
braná částka pro něj bude 
použita na rekonstrukci 
koupelny v jeho domově. 
Snad všichni obyvatelé 
regionu, navštěvující fol-
kové festivaly a koncerty 
nejenom na Sedlčansku, 
znají Péťu jako velkého 
příznivce a znalce tohoto 
hudebního žánru. Dodnes 

Nadace S-B pomáhá handicapovaným 
lidem v regionu, tentokrát oslovila Petra 
Cihelku a jeho rodinu

je téměř neustále na ces-
tách za muzikanty, z nichž 
mnozí jsou jeho kamarádi. 
Velkým snem Petra Cihel-
ky vždy bylo napsat knihu 
o svých zážitcích kolem 
muziky, a toto přání se mu 
splnilo. V prosinci minulé-
ho roku se v sedlčanském 

městském muzeu konal 
křest jeho knihy V první 
řadě: Vozík plný folku. 
S knížkou mu pomohla 
kapelnice folkové skupiny 
Bylo nás 6 Irena Kulovaná 
z Bohutína, která praco-
vala v borotickém Stéb-
lu. S Péťou se seznámila 
na jednom z ročníku Huntí-
ku, příbramského hudeb-
ního festivalu. A jestli 
Péťa bude psát druhý díl 
knihy? Také o tom jsme si 
povídali nejenom s Péťou, 
ale také s jeho maminkou 
Danou a sestrou Ivanou 
Slavkovou.

Péťo, co jsi zažil v po-

slední době?

Právě jsem se vrá-
til z velkého festivalu 
Prázdniny v Telči. Vystu-
povalo tam hodně kapel. 
Třeba Hradišťan, Javo-
r y,  Nezmař i ,  Ža lman, 
Epydemie, Druhá tráva 

a zahrál i violoncellista 
Pavel Barnáš s harfeni-
stkou Ivanou Pokornou. 
Byl jsem v Telči deset 
dní s maminkou a dce-
rou sestry. Bydleli jsme 
v hotelu U Černého orla.

Maminka: Večer byl 
v ž d y  h l av n í  ko n c e r t 
na nádvoří zámku a zahrá-
ly dvě kapely. Koncerty se 
tam konají ale i na několi-
ka dalších místech. Jedna 
scéna je na náměstí, další 
u rybníka a v Panském 
dvoře. Péťa je k neutahá-
ní, takže nejdříve chodila 
spát vnučka a já s Péťou 

až někdy kolem třetí hodi-
ny. Jednou dokonce před 
čtvrtou. 

Knížka, plná tvých 

zážitků z festivalů i ze 

soukromí vyšla před 

více než půlrokem. Jak 

jsi spokojený s ohlasy 

na tuto publikaci?

Má velký úspěch. Moc 
mě to potěšilo, protože si 
ji koupilo i spoustu kapel. 
Pokud mi to vyjde, rád 
bych napsal ještě jednu. 
Jenom zatím nevím kdy. 

Ivana: Členové kapel, 
kteří si knížku koupili, 
říkají, že je tam spoustu 
věcí za posledních pěta-
dvacet let, které si oni už 
dávno nepamatují. Péťa 
v knize zmapoval růz-
né folkové festivaly a on 
na ně opravdu těch dvacet 
pět let jezdil. Na festiva-
ly a koncerty jezdí skoro 
každý týden nejenom teď 
v létě, ale řekla bych, že 
po celý rok. Folkaři berou 
jeho knížku jako kroniku 
těchto akcí a oživení vzpo-
mínek na ně. Péťa také 
jezdí na Portu a v Řevni-
cích měl se svojí knížkou 
velký úspěch. Knížky se 
tam prodalo dvacet exem-
plářů. Péťa by také chtěl 
chodit ke zpěvačce Nadě 
Válové, která vede ve spo-
lečnosti Alka Příbram pě-
vecký sbor. A protože je 
studnice textů kapel, chtěl 
by tyto texty říkat do ryt-
mu. Protože zpívá trošku 
dopředu, někdy pro kape-
ly funguje jako taková ná-
pověda (úsměv).

Proč jste si jako dar 

od nadace vybrali právě 

rekonstrukci koupelny?

Ivana: Koupelna potře-
buje rekonstrukci hlavně 
proto, že tam máme teď 
vanu, a přestože je Péťa 
subtilní, dává se tam ob-
tížně. Máme také třiade-
vadesátiletou babičku, 
takže podstatou rekon-
strukce je, že dáme pryč 
vanu a nahradí ji sprcho-
vý kout. Bude muset být 
ale natolik velký, aby se 
tam Péťa mohl položit 
na lehátko a aby se tam 
vešel i člověk, který ho 
bude obsluhovat. Kromě 
sedátka pro babičku tam 
proto bude i mobilní le-
hátko.

Rekonstrukce koupel-
ny, kterou zrealizuje právě 
společnost S-B Sedlčany, 
bude dárkem k blížícím se 
čtyřicátým narozeninám 
Petra Cihelky. Při této pří-
ležitosti Lukáš Mošnička 
připomněl, že Péťa už byl 
v širším výběru společnos-
ti i v předchozích letech 
a ve čtvrtém roce činnosti 
nadace byl vybrán. Členo-
vé nadace už před tímto 
setkáním, které se konalo 
v pondělí 14. srpna, v rodi-
ně byli a dohodli podrob-
nosti ohledně rekonstruk-
ce. Sbírka bude ukončena 
v polovině prosince, Péťa 
dostane vybranou částku 
ve formě šeku před vá-
nočními svátky a přestav-
ba koupelny se uskuteční 
hned po Novém roce.

David Myslikovjan

Sestra Péťy Ivana (zleva), maminka Dana, členové nadace Josef 
Brotánek, Lukáš Mošnička a Jiří Barták a Péťa Cihelka

Dokončení ze strany 1
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SEDLČANY Zubní lékařství 
má podle Laury Roden 
proti ostatním oborům me-
dicíny velkou výhodu, že 
příčinu onemocnění, které 
řeší, téměř ze sta procent 
zná. Nejen na tuto otázku 
nám odpovídala známá 
zubní lékařka.

Co je tedy onou příči-

nou?

Tou příčinou je zubní 
povlak. Když povlak na zu-
bech není, nemůže dojít 
ani ke vzniku kazu, ani 
k zánětu dásní a pak záně-
tu parodontu a úbytku kos-
ti, ve které zub drží.

Jak je možné, že přesto 

tolik lidí trpí zubním ka-

zem a záněty parodontu?

Slýchám pacienty říkat: 
„Vždyť já si zuby čistím 

třikrát denně a stejně je to 

k ničemu,“ nebo „Naši taky 

brzy přišli o zuby, tak mě 

to taky čeká.“ Nebo rodiče, 
kteří říkají svým malým dě-

tem: „Vidíš, já ti to říkala, že 

si máš ty zuby čistit,“ nebo 
„To jsou ty tvé sladkosti!“ 

A to nemluvím o tom, jak 
si mnoho lidí stěžuje na ne-
dostupnost péče, na naše 
ceny, na to, že si doporučo-
vanou péči nemohou do-
volit. Já si tu otázku, proč 
má tolik lidí kazy, třeba 
i hodně kazů, a proč vůbec 
o zuby přichází, kladu po-
řád. Někomu je to asi jed-
no, někomu to bylo jedno, 
když byl mladý, ale věřím, 
že spoustě lidí to jedno 
není a že problém je v tom, 
že jsou přesvědčení, že 
pro své ústní zdraví dělají, 
co mohou, ale nefunguje 
to. Chybí tomu systém, 
protože chybí na začátku 
vedení. Zuby se u nás kazí 
hodně.

Říkáte to, jako by tomu 

jinde ve světě tak nebylo…

Ano, jsou země, kde to 
tak není, kde je kazivost 
v populaci mnohem nižší 
než u nás. Například v se-
verských zemích nebo 
ve Švýcarsku. Podle údajů 
Výzkumného ústavu sto-
matologického mají dlou-
hodobě dvanáctileté děti 
v ČR 2,5krát více zkaže-
ných zubů, než děti ve stá-
tech jako je např. Švýcar-
sko nebo Finsko a Dánsko. 
Má na to vliv více věcí, 
ale já chci mluvit o jedné, 
která je úplně jednoduchá, 
jednoduše aplikovatelná 
u nás, vyzkoušená. Ve Švý-
carsku v šedesátých letech 
minulého století byla kazi-
vost podobná jako u nás. 
Byl tam zahájen projekt, 
jehož úspěch je jednoznač-
ný. Výsledkem projektu, 
při kterém je kladen velký 
důraz na opakovaný ná-
cvik čištění a opakované 
probírání souvislostí mezi 
příčinami a vznikem kazu 
a paradentózy, je, že vět-
šina mladých Švýcarů má 
zuby bez výplní a kazů 
a jejich dásně netrpí zá-
nětem. Studie dokazují, 
že kazivost postupně kle-
sala a podařilo se ji snížit 
o více než 80 % (Steiner et 
al., Schweiz. Monatsschr. 
Zahnmed. 2010). Dnes je 

ve Švýcarsku kazivost 
velmi nízká. Když někteří 
naši představitelé říkají, že 
máme stejný počet zuba-
řů na počet pacientů, jako 
ve Švýcarsku, je to pravda. 
Jenže rozdíl je v tom, že 
tam to stačí. U nás ne. To 
asi všichni pociťujeme. Dů-
vod je ten, že počet zubařů 
není stejný na počet kazů. 
U nás máme mnohem vět-
ší potřebu ošetření, zásahy 
jsou větší a delší. Takže po-
čet zubařů nestačí.

Jak by takový preven-

tivní program podle vás 

měl vypadat?

Není to můj preven-
tivní program. U nás ho 

pro naše potřeby upravil 
v roce 2001 Český zelený 
kříž. Jmenuje se Dětský 
úsměv. Sloužily pro něj 
jako vzor zkušenosti ze 
zmíněného švýcarského 
projektu. Všechno o pro-
gramu je na www strán-
kách Dětského úsměvu.

Od roku 2001 chodí 
do mateřských školek, dět-
ských domovů a na první 
stupeň základních škol 
lektorky. Vypadá to tak, 
že za jeden školní rok při-
jde do jedné třídy lektorka 
šestkrát a vypráví dětem 
o příčinách onemocnění 
zubů a dásní, o důsled-
cích nedostatečné hygieny, 
o tom, co je čeká na pre-
ventivní prohlídce u zubní-
ho lékaře, co je čeká u den-
tální hygienistky a proč 
jsou to důležití pomocníci 
v prevenci vzniku kazu. 
Také předvádí dětem, jak 
se čistí zuby. Každý rok to 
zopakuje, vždy něco při-
dá adekvátně k věku dětí, 

se kterými pracuje. Děti 
k tomu dostanou každý 
rok pracovní sešity a kartá-
ček na zuby. V principu jde 
o to, že těmto dětem, až vy-
rostou, se už nikdy nesta-
ne, že si myslí, že pro své 
zubní zdraví dělají všech-
no správně a neúčinkuje 
to. Ony už vědí přesně, jak 
nedělat chyby, jak to fungo-
vat bude a jak ne. 

A stačí to?

Samozřejmě takovýto 
kolektivní program není 
samospásný. Naučit se 
čistit zuby je trošku jako 
naučit se psát. Nestačí říct: 
„Takhle se píše Á, teď ho 

napiš a teď už to umíš.“ To 

se trénuje. Stejně tak to čiš-
tění se trénuje u dentální 
hygienistky. Přímo v puse 
s kartáčkem se korigují 
chyby, dodává motivace, 
a ta večerní otrava s čiště-
ním přejde do takové auto-
matiky, že se stane snesi-
telnější. Přejde to pod kůži 
a jde to se samozřejmostí, 
jako to čtení. Sečte-li se úči-
nek našeho preventivního 
programu s působením 
dentální hygienistky, leh-
nout si bez vyčištěných, 
myslím skutečně vyčiště-
ných, zubů večer do po-
stele, je pro děti mnohem 
těžší. Až vyrostou, tohle už 
jim nikdo nevezme. Podle 
mých zkušeností také své 
znalosti přinášejí domů 
a instruují své sourozen-
ce a rodiče. Do ordinace 
chodí spíše zvědavé než 
vystrašené. Srovnávají, 
jestli to, co se o preventiv-
ní prohlídce učily ve škole, 
odpovídá skutečnosti.

Zní to až neuvěřitelně…

Dobře, uznávám, že 
tohle je všechno ideální 
stav. Ideálního není nic. 
Ale je potřeba to pořád 
zkoušet. Ve všech oblas-
tech života. Nerezignovat. 
Zrovna u těch zubů, když 
už třeba to někdo nedoká-
zal u sebe, u jeho dětí to 
může být jinak. Ony pak 
jako dospělé budou mít 
zuby zdravé, ušetří spous-
tu peněz a času. Díky pár 
minutám denně, které 
správně využijí pro tento 
účel. Když to jde jinde, 
musí to jít i u nás. Pořád 
budou osoby, na které ne-
bude fungovat nic, ale jak 
to vidím já, je mnoho lidí, 
kteří kdyby se bývali do-
stali k informacím dříve, 
měli by zájem a uměli by 
si zuby udržet v pořádku.

Máte s tímto progra-

mem osobní zkušenost?

V Sedlčanech jsme 
program Dětský úsměv 
spustili na Propojce. Pan 
ředitel byl velmi vstřícný, 
stejně tak paní učitelky. 
Začali jsme před covi-
dem, ten nám pak situaci 
zkomplikoval a teď zase 
pokračujeme. Pokud vím, 
program také běží na zá-
kladní škole v Krásné Hoře 
nad Vltavou, tam o něj po-
žádali sami, to nám udě-
lalo velkou radost. Jak to 
tak s komplikacemi bývá, 
myslím teď tu nemožnost 
prezenční výuky za covi-
du, přinesou i něco pozi-
tivního. Inspirovalo nás to 
ke snaze vytvořit něco se 
stejným účelem, ale on-li-
ne. Je nám jasné, že účinek 
není stejný, jako osobní 
přístup ve škole, ale zase 

S novou aplikací půjde čištění zubů jako po másle, 
věří zubní lékařka Laura Roden

V úterý 15. srpna 
uplynuly 4 roky, kdy 
nás navždy opustil 

také pan 

Josef 
Masopust 

z Trkova. 

S láskou a vděčností 
vzpomínají manželka, 

děti, vnoučata 
a pravnoučata.

Kdo Tě znal ten vzpomene, 
kdo Tě měl rád, ten nikdy 

nezapomene.

V sobotu 26. srpna si 
připomeneme smutné 

10. výročí, kdy nás 
naždy opustil 

Milan Voců 
z Nedrahovic. 

S láskou a úctou 
vzpomínají manželka 

a děti s rodinami. 

Sedlčany, Tyršova 138

Po–Pá 800–1700

       So 800–1130

www.asimina.cz

čaje, koření, rakytníkové 
dobroty, ovoce v alkoholu, 
sušené plody, šťávy, sirupy, 
medoviny a další výrobky

OBCHOD S ČAJI, KOŘENÍM A PŘÍRODNÍMI POCHOUTKAMI
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Koupím les, pole nebo chalupu. Pla-
tím hotově. Tel.: 730 529 545.              189/23 

 V ý k u p  s t a r ý c h  p e ř i n .  Te l . : 
606 514 445.                      190/23

Koupím vlnitý plech na dřevník. Tel.: 
732 362 169.                191/23

Pronajmu garsonku Na Severním síd-
lišti. Tel.: 732 949 804.                         192/23

Prodám palivové dřevo měkké 950 Kč/prms 

a tvrdé 1 800 Kč/prms nařezané a naštípané. 
Dovoz zdarma. Tel.: 730 529 545 

BIOSKA  SEDLČANY  s. r. o.
přijme pracovníka 

do kovovýroby 
– svářeče

Případné dotazy zodpovíme 
na tel.: č. 318 821 335 nebo 777 600 697

MEDITERRA–Sedlčany, s.r.o. 

přijme zaměstnance na pozici 

VŠEOBECNÁ A PRAKTICKÁ SESTRA

ZÁCHRANÁŘ
Požadujeme:

• SŠ/VOŠ/VŠ vzdělání
• odborná způsobilost k výkonu povolání všeobecná sestra,  
    praktická sestra (zákon č. 96/2004 Sb.)
• spolehlivost, pracovitost
• pozitivní a vstřícný přístup

Nabízíme:

• HPP (plný i částečný úvazek), DPP, DPČ
• rodinné prostředí v malé nemocnici v centru města 
• možnost dalšího vzdělávání a růstu
• stipendijní program (SZŠ/VOŠ/VŠ)
• odpovídající platové ohodnocení, čtvrtletní odměny
• náborový příspěvek ve výši 50 000 Kč (praktická sestra);   
    ve výši 60 000 Kč (všeobecná sestra), ve výši 100 000 Kč  
    (všeobecná sestra se specializací; záchranář)
• zaměstnanecké benefity (5 týdnů řádné dovolené, 3 dny  
    placeného volna za rok), příspěvek na stravování (výběr   
    z několika jídel), odměna při životním jubileu, slevy na přírodní  
    kosmetiku firmy Nobilis-Tilia, slevy na vybrané rehabilitační  
    služby, příspěvek na dopravu, benefitní program – Cafeterie,  
    karta Multisport)

Kontakt: 

• Bc. Miroslava Kudrnová – 602 642 524
• miroslava.kudrnova@mediterra.cz
• jaroslava.haskova@mediterra.cz

Muž 63/180/95 z vesnice s ro-
dinným domem hledá ženu. Tel.: 
607 491 777.                          193/23

bychom mohli doufat ve velký 
plošný dosah.

Jak by to mělo vypadat?

Díky fi nancování Nadací ČEZ 
jsme započali tvorbu mobilní ap-
likace, která bude obsahovat in-
formace, testy, něco jako časovač 
s radami při čištění zubů. Snad se 
nám podaří, aby to celé bylo na-
tolik zábavné, že se z toho stane 
virální záležitost, která spasí zuby 
všech dětí České republiky.

Bude tento program fi nančně 

dostupný pro všechny?

To je takové trápení ta fi nanční 
otázka. Momentálně stojí prezenč-
ní program, o kterém jsem mluvi-
la, 450 Kč na žáka a rok. V tom 
Švýcarsku to platila státní správa, 
šlo to ruku v ruce s další pod-
porou prevence. Rodiče dětí tak 
program přijali s nadšením. U nás 
Český zelený kříž, nevím, jestli 
mám použít to slovo, ale žebrá 
o peníze všude možně. Já bych si 
představovala, že by ho měly pla-
tit zdravotní pojišťovny s MZČR, 
že by na to vyhradily stálé peníze, 
se kterými by každoročně počíta-
ly. Ve výsledku by hodně ušetřily 
na nákladech na péči v budouc-
nu. Ale zatím jsme z těchto zdrojů 
dostali spíše nějaké jednorázové 
částky v určitých momentech. 
Máme sponzory, kterým jsme 
vděční, dále přispívají zubaři, ale 
bez stálé jasné fi nanční podpory 
je to tak, že program ve školách 
si platí rodiče. Někde třeba část 
hradilo město. Různě se to sklá-
dá. To účinky jasně oslabuje. Jed-
nak někteří rodiče se rozhodnou 
program dětem nezaplatit, takže 
to ještě k tomu trochu zkompliku-
je organizaci ve škole, kde musí 

šestkrát do roka třídu z tohoto 
důvodu rozdělit, a jednak takhle 
jednáme s každou školou zvlášť, 
takže program není rozšířený 
všude a jeho účinky nejsou tolik 
patrné na tom celku, jak by moh-
ly být. Ve Švýcarsku bylo zřejmě 
minimum rodičů, kteří by řekli: 
„Nedávejte tam mé dítě, je to zby-

tečné,” nebo „Neberte mému dítěti 

jiné hodiny, které potřebuje více,” 
či „To je akorát reklama, za kterou 

by naopak měli organizátoři škole 

platit za to, že to tam smějí říkat.” 

Takže program běžel ve všech 
školách. Děti ho znaly a znaly 
jeho obsah. A já myslím, že fi nan-
cování je v tom zásadní.

Takže by to nová aplikace 

mohla vyřešit. Kdy si ji tedy bu-

deme moci stáhnout do svých 

mobilních zařízení?

Zatím je ve fázi testování 
a schvalování. Mělo by to být brzy. 
Je to taková zatím základní forma. 
Máme vymyšleno, co všechno by 
pak aplikace měla umět, kam by 
se měla rozvíjet. Ale samotnou 
mě překvapilo, jak je vývoj složitý 
a nákladný. A my bychom zatím 
chtěli, aby byla zdarma. A v tom, 
aby nám ji někdo vyrobil, stojíme 
před takovými schopnými IT od-
borníky v soutěži s vývojáři her-
ních zábavných placených apli-
kací nyní už zase s poloprázdnou 
kapsou. Doufáme v další spoluprá-
ci s Nadací ČEZ. A máme na tu IT 
a marketingovou část štěstí na lidi, 
kteří do toho dávají své srdce a je-
jich hlavní motivací je její smysl, 
ve který spolu s námi věří. Tak 
snad se nám to podaří.

Olga Trachtová 

Hadáčková

REGION Ve středu odpoledne 
evidovali policisté dvě doprav-
ní nehody. Ta první se stala 
u Nedrahovic po třetí hodině 
odpolední na silnici 10524, 
kde osobní automobil skončil 
ve strouze. Incident se obešel 
bez zranění.

Jen o chvíli později byla na-
hlášena dopravní nehoda do-
dávky a dvou osobních automo-
bilů na silnici I/18 u Sedlčan bez 
zranění a s únikem provozních 
kapalin. „Na místo vyjeli hasi-

či ze Sedlčan, kteří po dojezdu 

zjistili, že jsou u nehody zraněné 

osoby, pro které nechali povolat 

zdravotnickou záchrannou služ-

bu. V její péči nakonec skončila 

pouze jedna osoba,“ informova-
la redakci tisková mluvčí HZS 
Středočeského kraje Tereza Sý-
kora Fliegerová s tím, že došlo 
k úniku provozních kapalin, 
který hasiči zasypali sorbetem. 
Následně pomohli s odstra-
něním vozidel z komunikace 
a po uklizení vozovky se vrátili 
zpět na svou základnu.

Olga Trachtová Hadáčková

Ve středu vyjížděly 
záchranné 
složky ke dvěma 
dopravním nehodám
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SEDLČANY O tom, jak se připravuje, aby se 
stal posuzovatelem, co se u králíků hodnotí 
a celkově o chovatelství, jsem měla možnost 
pohovořit s osmnáctiletým Dominikem Hoš-
nou z Krásné Hory nad Vltavou.

Dominiku, jak dlouho se chovu zvířat 

věnuješ?

Zhruba osm let, z toho posledních pět let 
chovám čistokrevná zvířata. Právě v roce 
2017 jsem se stal registrovaným chovatelem 
ZO ČSCH Sedlčany. A svá zvířata vystavuji 
nejen na okresních výstavách, ale i na těch 
celostátních.

A jak jsi se k chovatelství dostal?

Můj děda choval králíky a slepice pro 
užitek, právě díky němu jsem ke zvířatům 
přilnul. Posléze, když děda svůj chov zrušil, 
pořídil jsem si svá vlastní zvířata já sám.

Ale nikdo z rodiny registrovaný chova-

tel není, je to tak?

Ano, ofi ciálním registrovaným chovatelem 
jsem u nás v rodině pouze já.

Pamatuješ si, jaké bylo tvé první zvíře?

Bylo to jednoznačně nějaký zakrslý králík, 
ale tehdy se ještě nejednalo o čistokrevné 
zvíře.

A jaká zvířata a konkrétní plemena 

chováš?

V tuto chvíli chovám králíky plemene čes-
ký strakáč černý a slepice, konkrétně hemp-
šírky měděně-červené. 

Víš, kolik zhruba kusů zvířat tvůj do-

mácí chov čítá?

V plné sezóně, když jsou mláďata, tak se 
to pohybuje zhruba okolo 80 kusů.

Mohl by ses s námi podělit o tvůj dosud 

největší úspěch na výstavách?

Druhé místo na olympiádě mladých cho-
vatelů a potom třetí místo na celostátní výsta-
vě, to už bylo normálně v dospělé kategorii.

Jakou školu studuješ, souvisí tvé studi-

um také se zvířaty, nebo ses profesně roz-

hodl vydat jiným směrem?

I mé studium je spjato se zvířaty a příro-
dou. Konkrétně studuji Střední zemědělskou 
školu v Táboře, obor agropodnikání. Do bu-
doucna bych se chtěl věnovat profesi zoo-
technika u masného skotu.

Na co se momentálně připravuješ?

Za dva roky se chystám na složení závě-
rečné zkoušky na posuzovatele králíků, která 
ukončuje minimálně tříleté období přípravy. 

Co taková příprava obnáší?

Takzvaný adept na posuzovatele absolvu-
je minimálně 20 výstav, z toho dvě celostátní, 
kdy se učí od zkušených posuzovatelů. Prví 
rok adept zapisuje a spíš se posuzovateli 
pouze kouká pod ruce, od druhého roku už 
posuzuje i sám a zkušenější dozor na něj spíš 
dohlíží a případně ho doplňuje a opravuje. 
Plus se musí také učit různé detaily a kon-
krétnosti, které se nachází ve vzorníku ple-
men králíků. 

A samotná závěrečná zkouška probíhá 

jak?

Nejprve se píše písemná teoretická část. 
Poté nadchází praktická část, při které se po-
suzuje 20 králíků různých plemen. Poslední 
částí je pohovor, při kterém se ještě zkoušejí-
cí doptají na otázky a doplní teorii.

Mohl bys nám ještě vysvětlit, co napří-

klad se u králíka posuzuje?

Celkem je sedm oceňovacích pozic, na-
příklad hmotnost, srst, typ nebo plemenná 
kritéria.

A naopak za co třeba může být králík 

z výstavy vyloučen?

Většinou za nějaké genetické vady.
Barbora Kulandová

Ono se řekne: Plevely. Ovšem co ony musí vydržet! 
Zahradníci na ně mají spadeno. Kdekdo jim laje. 
Jenže s kým se život nemazlí, bývá odolnější, ne-
ní-liž pravda?

Všimla jsem si toho, když letos nastalo bezmála 
měsíční sucho. Tráva zežloutla a lehla. Louky i za-
hrádky připomínaly mlat. A najednou koukám – mís-
to mlatu modré moře! Jedna modrá kytička vedle 
druhé, a kvetou si jakoby nic. Jako kdyby snad vodu 
ani nepotřebovaly.

Nenáročná rostlinka, zvyklá na ústrky, nederoucí 
se tam, kam nemá. Čekající, až dostane příležitost: 
Čekanka. Kde se vzala, tu se vzala – krášlila i naši za-
hrádku. Vydržela víc než šlechtěné květiny. Skromná, 
ale užitečná.

Její kořen obsahuje hořčiny. K čemu je dobré jíst 
něco hořkého? (Nu, vzpomeňme na nejznámější čes-
ký nápoj, ten je přece také hořký, i když tam je to díky 
chmelu. Nicméně pražená čekanka se někdy do piva 
dává také.) Hořčiny pomáhají trávit, oceníme je při 
nechutenství, při žaludečních obtížích, při onemocně-
ní jater a žlučníku. Makrobiotika doporučuje hořčiny 
v létě pro lepší kondici srdce. Čekanka obsahuje mimo 
jiné železo, vápník, draslík a měď, vitaminy C a B.

Její šlechtěnou „sestřenici“ – tedy pěstovanou 
čekanku, známe především v podobě mladých listo-
vých výhonků – čekankových puků. Jsou chutné jak 
za syrova v salátech, tak vařené ve slané vodě a polité 
máslem. 

Odborný název čekanky – Cichorium nám připo-
mene, že naši předkové popíjeli cikorku, tedy čekan-
kovou „kávu“. Měla bych říci – náhražku kávy, ovšem 
já ji piji raději než klasickou kávu. Na rozdíl od ní neo-
kyseluje, ale naopak odkyseluje. Pročišťuje játra a led-
viny. To vše mohou ocenit i naše klouby.

V čekance hojně obsažený inulin (to je takový zdra-
vější cukr) při pražení karamelizuje a tím dává tomuh-
le nekafi  barvičku i chuť. Takže si člověk docela po-
chutná. Když jsem dělávala kurzy zdravého životního 
stylu a účastníci se sháněli po kávě, řekla jsem: „Tady 
ji nenajdete. Pouze čekankovou.“ Nejprve byli zasko-
čeni, ale nezbylo jim nic jiného, než čekankové nekafe 
ochutnat. A řeknu vám, škoda, že ho nevyrábím. Už 
docela dost lidí s čekankou nejen začalo, ale dokonce 
s ní pokračují.

Vyrobit si čekankovou kávičku – to bych vlastně 
mohla. Je ovšem třeba čekankové kořeny vykopat, 
umýt, osušit, ohlídat, aby nechytly plíseň, rozmělnit, 
upražit… Vyjde to lacino, ale – doba je rychlá, tak ra-
ději sáhnu po hotovém „nekafi “. K dostání je i velmi 
kvalitní, a mě těší, že i od českých fi rem.

Z plané čekanky můžeme na jaře utrhnout mladé 
lístečky a ty sem tam přidávat do pokrmů. Nebo vyu-
žít krásná modrá kvítka ke zkrášlení bylinkových čajů. 
A ještě dodám, že čekankové květy rády navštěvují 
včely, protože tam najdou hodně pylu i nektaru.

Hanka Synková

REGION Meteorologové vydali na středu 16. 
srpna varování na velmi silné bouřky s pří-
valovým deštěm a krupobitím. Podle jejich 
předpovědi hrozilo rychlé rozvodnění ma-
lých toků, zatopení podchodů, podjezdů 
a sklepů a podemletí komunikací. 

„Výskyt bouřek bude velmi lokální, to zna-

mená, že se neobjeví na celém území vyme-

zeném ve výstraze. Vzhledem k pomalému 

postupu bouří budou největším nebezpečím 

přívalové srážky s krátkodobými úhrny ko-

lem 50 milimetrů, výjimečně mohou být úhr-

ny i vyšší,“ uvedl ČHMÚ s tím, že očekávání 
na čtvrtek jsou o 20 mm nižší. 

„Na Sedlčansku bylo za minulý týden dva-

náct událostí. Co se týká událostí spojených 

s bouřkami, tak jsme odstraňovali dva padlé 

stromy a to 16. srpna v 17 hodin u Nedrahovic 

a 14. srpna v 18.48 u Vrchotových Janovic,“ 

uvedla tisková mluvčí středočeských hasičů 
Tereza Sýkora Fliegerová.

Olga Trachtová Hadáčková

Sedlčansku se silné bouřky vyhnuly Z A P L E V E L E N Á 

Z A H R Á D K A  N E M U S Í  B Ý T 

J E N  P R O  Z L O S T  ( 1 7 )

Nenáročná 
rostlinka, zvyklá 

na ústrky – čekanka

Dominik Hošna prozradil, jak 
se stát posuzovatelem králíků
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 KONCERTY, 
ZÁBAVY

 Zvírotice – penzion Maják
25. 8. Živá hudba: Máme 

jen sebe

k poslechu hraje česká 

kapela Máme jen sebe

 Petrovice – zámecký park
25. 8. Melodie Mladá 

generace

hudební vystoupení Mladé 

generace Petrovic, vystou-

pí Kaktus Verde, Sstanis, 

Prochy&Oliver; 17:00

2. 9. Dožínky 2023

mše v kostele, vystoupí Ko-

vářovan, Záboj, Kovačka, 

EFK Milevsko a Fantom; 

14:00

 Sedlčany – Pohoda club
25. 8. DJ Morka

diskotéka, hraje David 

Krůta – DJ Morka; 22:00 

1. 9. Rozloučení s létem 

v Pohodě

zahrají kapely S.A.M., Bad 

Liars a Metresa, navazuje 

afterparty; 19:00

2. 9. Blues v Pohodě

zahrají kapely Bluevibe, 

Wochmatyx, navazuje 

afterparty; 19:30

 Kosova Hora
26. 8. Pouťová zábava

hrají kapely Rock Wing 

a Time Shifters; 20:00

 Voltýřov – rybník Lipka
26. 8. Koncert

koncert kapely Katr; 

20:00–24:00

 Kosova Hora – v kabi-
nách u hřiště
28. 8. Posvícenská pěkná 

hodinka

pro dobrou náladu i k tanci 

hrají Klenováci; 16:00

 Častoboř 
1., 2. 9. 7. sraz závadové 

mládeže

vystoupí Nevidim, Yama-

bushi, Vejfuk, Pavel Cingl, 

Hally Belly, SBK, Ingun 

Holmen a další

 VÝSTAVY

 Sedlčany – muzeum
Sanctus Benedictus

výstava fotografi í středo-

věké architektury v muzej-

ním sklepním prostoru

Fenomén kotlina

výstava k oslavě výročí 70 

let světoznámého areálu; 

do 17. 9.

 Votice – klášter
Archeologické poklady

výstava archeologických 

nálezů; do 25. 8.

Svět veteránů

výstava autíček ze soukro-

mé sbírky Jiřího Holinské-

ho; do 3. 9.

Krajinná zastavení

výstava olejomaleb Dany 

Živorové; do 31. 8.

 Sedlčany – knihovna
Sedlčanské střípky

výstava prací žáků 4. tříd 

sedlčanských základních 

škol; do 31. 8.

Lubomír Pavelčák – Li-

choočko

výstava fotografi í Lubomíra 

Pavelčáka; dernisáž 6. 9. 

v 17:00

 Kamýk nad Vltavou – 
informační centrum
140 let Sboru dobrovol-

ných hasičů Kamýk nad 

Vltavou

výstava SDH Kamýk nad 

Vltavou; do 1. 9.

 Klučenice – Galerie 
Hospodářský dvůr
Obrazy

prodejní výstava Milana 

Čiháka; do 31. 8.

 DIVADLO

 Osečany – zámek
25. 8. Kalifornská mlha

detektivní komedie o umě-

ní; 20:30

26. 8. 4000 dnů

letošní premiéra intimní 

tragikomedie; 20:30

 Votice – rajský dvůr 
kláštera
27. 8. Pohádkové léto: 

Jak šel Venda do světa

pohádkové představení pro 

děti uvádí Divadlo Kapsa; 

18:00

 Vysoký Chlumec – 
Skanzen
25. 8. Pohádky do kapsy

nejkrásnější české pohádky 

v divadle pod širým nebem; 

17:00

 Drážkov – Divadlo Hogo 
Fogo
28. 8. Všechny báječný 

věci

monodrama uvádí bratrské 

divadlo Ungelt; 19:00

 KINO

 Votice – dvůr kláštera
23. 8. Letní kino – Aste-

rix a Obelix: Říše středu

promítání nového rodinné-

ho fi lmu; 20:30

 Sedlčany
25. 8. Minulé životy

americký romantický fi lm; 

20:00

 Sedlec-Prčice
25. 8. Rychle a zběsile 10

akční americký fi lm; 20:00

 Kamýk nad Vltavou – 
školní zahrada
26. 8. Letní kino: Banger

české drama; 21:00

2. 9. Letní kino: Strážci 

galaxie Volume 3

akční dobrodružné sci-fi ; 

21:00

 Kňovice – zahrada mezi 
domy č. p. 45 a 46
27. 8. Lokální planeta: 

tichá revoluce

promítání fi lmu o dopa-

dech globalizace, následuje 

debata; 20:00

 SPORT

 Sedlčany – tenisové kurty
26. 8. Tenisový turnaj 

ve čtyřhře

1. ročník turnaje; 8:00

 Krásná Hora nad Vlta-
vou – Zhoř
26. 8. Zhořská osma

hasičská soutěž; 12:30

 Zvírotice – nohejbalové 
hřiště
26. 8. Zvírotický koule

tradiční turnaj dvojic v pé-

tanque; 9:00

 Přestavlky – hřiště
26. 8. Fotbalové utkání

TJ Sokol Přestavlky – Sokol 

Maršovice; 17:00

3. 9. Fotbalové utkání

TJ Sokol Přestavlky – SK 

Velká Lečice; 17:00

 Mokřice – Šikmá plocha
26. 8. Noční hasičská 

soutěž

tradiční noční hasičská 

soutěž; 21:00

 Petrovice – hřiště
27. 8. Oslava 80 let zalo-

žení SK Petrovice

zápasy přípravek, mlad-

ších a starších žáků, zápas 

petrovických legend, mis-

trovský zápas SK Petrovice 

– SK Tlustice; 11:00

2. 9. Fotbalové utkání

SK Petrovice B – TJ Sokol 

Dublovice B; 17:00

 Kosova Hora – hřiště
27. 8. Fotbalové utkání 

starých gard

posvícenský fotbal; 13:00

2. 9. Fotbalové utkání

SK Kosova Hora – TJ Sokol 

Počepice; 17:00

 Sedlčany – hřiště
27. 8. Fotbalové utkání

TJ Tatran Sedlčany B – FK 

Lety; 17:00

3. 9. Fotbalové utkání

TJ Tatran Sedlčany – FK 

Poříčany; 17:00

 Sedlec-Prčice – hřiště TJ 
Sokol Sedlec-Prčice
27. 8. Fotbalové utkání

TJ Sokol Sedlec-Prčice – SK 

Spartak Příbram; 17:00

3. 9. Fotbalové utkání

TJ Sokol Sedlec-Prčice B – 

Vltavan Hřiměždice; 17:00

 Vysoký Chlumec – hřiš-
tě
2. 9. Fotbalové utkání

SK Vysoký Chlumec – SK 

Nový Knín B; 17:00

 Sedlčany – Sportovní 
hala GaSOŠE
3. 9. Amatérský volejba-

lový turnaj smíšených 

družstev

3. ročník volejbalového 

turnaje; 9:00

 Vrchotovy Janovice – 
hřiště
3. 9. Fotbalové utkání

TJ Sokol Vrchotovy Janovi-

ce – SK Chocerady; 15:00

 Dublovice – hřiště
3. 9. Fotbalové utkání

TJ Sokol Dublovice – TJ 

Zduchovice; 17:00

 Jesenice – hřiště
3. 9. Fotbalové utkání

TJ Sokol Jesenice – TJ Vlta-

van Borotice; 17:00

 Krásná Hora nad Vlta-
vou – hřiště
3. 9. Fotbalové utkání

TJ Krásná Hora – TJ Sokol 

Nečín; 17:00

 OSTATNÍ

 Štětkovice – Na ovčíně
25. 8. Štětkovické loučení 

s létem

herní odpoledne pro děti, 

divadlo, fi lmová projekce, 

táborový oheň, večerní 

zábava; 16:00

 Sedlčany – hvězdárna
25., 26. 8., 1., 2. 9. Pozoro-

vací program

20:00–23:00

 Sedlčany – kostel sv. 
Martina
26. 8. Letní otevírání 

kostela

otevření kostela pro veřej-

nost; 14:00–18:00

 Sedlčany – nám. T. G. M.
26. 8. Sedlčanský Street 

Food festiválek

3. ročník festivalu dobrého 

jídla a pití, k poslechu za-

hrají Kaktus Verde a Mari-

on; 10:00–19:00

 Kosova Hora
27. 8. Pouť

 Kosova Hora – park 
gen. Mareše
2. 9. Den plný her

zábavné odpoledne pro 

děti, hasičská pěna, soutě-

že, šermířské vystoupení 

a další; 13:00

 Zvírotice – u hasičárny
2. 9. Dětský den – Roz-

loučení s létem

trasa se sportovními 

a dovednostními aktivitami 

v okolí Zvírotic; 14:00

 Kamýk nad Vltavou
3. 9. Posvícení

 ROZHLEDNY

 Onen Svět
Langova rozhledna 

otevřeno každý den, v září 

o víkendech a svátcích 

9:00–18:00; 9:00–19:00

 Přední Chlum
Milada

otevřeno každý den, v září 

o víkendech 10:00–17:00; 

10:00–19:00

 Osečany
Drahoušek

otevřeno každý den, v září 

o víkendech a svátcích; 

10:00–17:00
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SEDLČANY Jako první obstarala ví-
kendový hudební program na Povl-

tavské výstavě regionální country ka-
pela Fanda Tomášek a přátelé. Tuto 
hudební formaci tvoří zkušení mu-
zikanti, a tak návštěvníci areálu byli 
překvapeni, když společně 
s nimi na foukací harmoniku 
zahrála sotva čtyřletá dívenka. 
Kdo to je? Ptali se mnozí poslu-
chači, a tak jsme oslovili člena 
kapely, bendžistu, skladatele 
a zpěváka Standu Marečka, 
ke kterému dívka patřila.

Stando, vy jste s touto 

s vámi dočasně vystupující 

muzikantkou v příbuzen-

ském vztahu?

Ano, je to moje vnučka. 
Jmenuje se Adélka Králová, 
jsou jí čtyři roky a její mamin-

ka, Eliška Marečková Králová vystu-
dovala konzervatoř, obor balet. Nyní 

už s kariérou skončila 
a věnuje se svojí rodině. 
V minulosti vyučovala 
na konzervatoři, baletu 
se věnovala i v zámoří 
ve Spojených státech 
a potom dostala angažmá 
v Londýně, kde svoji kari-
éru ukončila.

Jaké cestičky vás za-

vedly do Sedlčan?

Rodiče manželky byd-
leli tady u potoka. Já jsem 
manželku poznal na kon-
certě v Praze a vzal jsem 
si jméno po ní. Můj tatí-
nek byl profesionální mu-

zikant, hrál v armádním uměleckém 
souboru, a teď je mu osmdesát šest 
let. Také já mám rád muziku od své-
ho dětství, v hudební škole jsem 

studoval hru na akordeon, a přitom 
jsem se učil na kytaru a na další 
strunné nástroje. Studoval jsem 
i na konzervatoři, ale protože jsem 
přišel po úrazu o prst, všechno se 
změnilo. Dlouhá léta píšu básničky, 
písničky a od roku 1984 spolupracuji 
se skupinou Plavci. Tato kapela hraje 
mých dvacet šest písniček, například 
skladbu Svítá, která se obvykle hraje 
vždy po silvestru. Hodně písniček 
jsem dělal s Milanem Dufkem z Plav-
ců, který bohužel tragicky zahynul. 

Jak jste se seznámil s Fandou 

Tomáškem?

Fandu mi poslal do cesty snad 
Manitou a dnes je to můj kamarád se 
vším všudy. Seznámili jsme se zce-
la náhodou. Přijel jsem do Sedlčan 
ve druhé polovině devadesátých let 
na tenis, jeho kapela tam právě vy-
stupovala, a já jsem se zeptal, jestli si 
s nimi můžu zahrát. Oni mi řekli, že 

jestli to umím, tak ano, a od té doby 
jsem s nimi. V Příbrami působím ješ-
tě v jedné folkrockové kapele.

Kde kapela Fanda Tomášek hrá-

la v poslední době a kde budete 

vystupovat do konce prázdnin?

Hraní máme opravdu dost. Styl 
Fandy Tomáška je až ortodoxně 
country a je hodně žádaný. V po-
lovině srpna jsme hráli na soused-
ském setkání ve školském areá-
lu v Louňovicích pod Blaníkem, 
na pravidelném setkání příznivců 
country muziky v Senohrabech, kte-
ré má název Baštírna, a ještě dnes 
(v sobotu 19. srpna – pozn. red.) 
vystoupíme po návratu vítězných 
jednotek na Memoriálu generála 
Custera ve Všeticích na statku herce 
Václava vydry. Za týden nás čeká 
vystoupení v Hněvkovicích při pří-
ležitosti výročí založení obce.

David Myslikovjan

k řece, na lesy, pole i Kamýk 
nad Vltavou.

Ano, před rokem zde byla 
odhalena socha sv. Jana Ne-
pomuckého, patrona všech 
lodníků, vorařů, mlynářů 
i dalších, kteří jsou ve spoje-
ní s touto řekou. Spojeni s ře-
kou jsou i dva hudebníci, kte-
ří sem podruhé přijeli pod 
jménem Bárka. Zdálky to ale 
vypadalo, že jsou tři – upro-
střed podia totiž stál futrál 
na violoncello, oblečený 
do námořnického, tedy pru-
hovaného trička. Pouzdro 
na nástroj zde samozřejmě 
nebylo jen jako poutač a no-
sič loga kapely – na violon-
cello hrál Pavel Barnáš (hráč 
Symfonického orchestru 
Českého rozhlasu). Keltskou 
harfu (která je pro transport 
na skálu rozhodně praktičtěj-

Potlesk si zasloužili nejen bosí hudebníci se slaměnými klobouky
ší než ta velká orchestrální) 
skvěle ovládala harfenistka 
orchestru Národního diva-
dla Ivana Pokorná.

Pavel Barnáš žertoval, že 
on jako chlap zvládá pouze 
čtyři struny, zatímco jeho 
kolegyně jich ovládá desít-
ky, a ještě je všelijak pře-
píná. Dlužno podotknout, 
že Pavel Barnáš i se čtyřmi 
strunami dovedl kouzlit, a to 
napříč různými žánry. Ov-
šem pochvala paní Ivanky 
byla namístě – krom bravur-
ního podání písní, ať už byly 
z pera Bedřicha Smetany, 
Karla Hašlera či Beatles – 
umí recitovat či dodat ryt-
mus rolničkovým nástrojem 
umístěným na noze. A to 
ještě oba občas zpívali. Bylo 
na nich vidět, že je to vše 
velmi baví. Svými úsměvy 
dodávali dobrou náladu.

Na skále nad Vltavou za-
zněla pochopitelně Smetano-
va Vltava. Irská lidová – Trh 
ve Scarborough byla podána 
v obvyklém i svižném ryt-
mu. Nebylo divu, že si kde-
kdo poklepával či podupá-
val do rytmu. Příjemná píseň 
Sailing (Plachtění, plavba) 
od Roda Stewarta se do vod-
ního repertoáru také velmi 
hodila. Podobně byl přijat 
evergreen ‚Raindrops keep 
fallin‘ on my head (v překla-
du Dešťové kapky mi padají 
na hlavu), který známe z po-
dání Heleny Vondráčkové, 
pod názvem Jen dva ta loď-
ka může vézt. Lidovku Širo-
ký hluboký ty vltavský tůně 
si publikum s kapelou rádo 
zazpívalo.

A jak už to tak vodáci 
v bárkách mívají, také hu-
debníci z Bárky byli bosí 

a měli na hlavách slaměné 
klobouky. Smekali je na po-
zdrav. Publikum také sme-
kalo, i když jen pomyslně. 
Hudebníci totiž celý pro-
gram odehráli bez not! „Co 

kdybychom doma zapomně-

li noty, stojany nebo brýle,“ 
žertují. Při hraní na skále by 
jim ty noty mohl také odvát 
vítr, ale k teplomilcům poča-
sí bylo přívětivé. Pár kapek 
spadlo, ale až po skončení 
koncertu.

Průvodce Miroslav Ma-
reš na závěr konstatoval, 
že se mu za léta jeho mo-
derování dosud nestalo to, 
co zde: Vedle pódia, u jeho 
nohou, se usadil velký bílý 
sympatický pes, kterého vý-
kon hudebníků očividně za-
ujal. Neštěkal, nevyl, pouze 
jako řádný návštěvník kon-
certu poslouchal. 

Hostem koncertu měl být 
pětaosmdesátník Václav Vět-
vička, botanik a spisovatel. 
Těšil se, ale lékaři ho nabá-
dali, aby při teplotách nad 30 
stupňů nevycházel z klimati-
zovaných prostor. Miroslav 
Mareš doporučil, aby si zá-
jemci v archivu Českého roz-
hlasu 2 našli Dobrá jitra, kde 
Václav Větvička poutavě vy-
práví o řece, kudy teče a co 
vše se kolem ní děje. Publi-
kum Václavu Větvičkovi po-
slalo potlesk aspoň po vodě.

Potlesk si zasloužili ale 
všichni – organizátoři, účin-
kující, publikum (které i při 
vysokých teplotách či vyš-
ším věku šplhalo na skálu) 
i pracovníci mobilního hos-
picu Křídla, na jehož provoz 
se na tomto koncertu přispí-
valo do kasičky.

Hanka Synková

S kapelou Fanda Tomášek a přátelé o pouti vystoupila 
čtyřletá hráčka na foukací harmoniku

Čtyřletá Adélka si o pouti zahrála se svým dědou 
Standou Marečkem.

Dokončení ze strany 1
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OBDĚNICE Pátý ročník pouťového tur-
naje v nohejbale se uskutečnil v so-
botu 19. srpna na hřišti v Obděnicích. 
Vysoká úroveň hráčů, dobrá nálada, 
skvělé občerstvení pod taktovkou 
vrchního šéfa grilu Václava Podlipské-
ho staršího, počasí jako malované… 
Co více si přát? Pořadatelé Vladimír 
Krejča a bratři Pavel a Václav Podlipští 
tak mohli být nadmíru spokojeni. 

Sportovního klání se účastnilo šest 
sportovních seskupení nejen z Obdě-
nic, ale i z okolí. První místo obsadily 

Brutální Berušky – s takovým názvem 
družstva to snad ani jinak nešlo. Stří-
bro si odnesl tým Old Stars a bronzo-
vou příčku Iron Maiden. 

Víkend pokračoval v obci pouťo-
vým veselím. Místní hospodský si 
pro své hosty připravil Italský víkend. 
K dobré náladě přispělo také občers-
tvení v podobě tradičního bramboro-
vého salátu s řízkem a lidová muzika, 
která zněla zdejším sálem. V neděli 
pak bylo k mání také sto piv a padesát 
klobás zadarmo.       Jana Motrincová

VYSOKÝ CHLUMEC Za tro-
pických teplot se na antu-
ce pod hradem v sobotu 
19. srpna konal nohejbalo-

vý turnaj trojic, jehož hlav-
ním organizátorem byl 
Vladimír Hřebejk. Akce 
byla pořádána za podpory 
městyse Vysoký Chlumec 
a pivovaru Lobkowicz.

„Z původně čtrnácti při-

hlášených týmů se nakonec 

zúčastnilo pouze jedenáct 

trojic,“ uvedl po skonče-
ní turnaje jeho účastník 
Tonda Tesař. „Týmy byly 

nalosovány až na místě 

a v jedné skupině hrálo šest 

a ve druhé pět týmů. Výho-

dou turnaje bylo, že se hrá-

lo na dvou hřištích.“

V každé skupině se 
bojovalo systémem kaž-
dý s každým. Ze skupin 
postupovaly čtyři týmy 
a potom už byl sestaven 

klasický pavouk. Na tře-
tím místě skončila trojice 
ve složení Pepa Slanina, 
Jirka Mikuš a Matěj Kej-

ha. Druhou příčku obsa-
dil tým TTT v sestavě Jar-
da Šembera, Kuba Jech 
a Tonda Tesař. Zlato vy-
bojovaly Zvírotice, které 
reprezentovali Martin Pa-
ták, Patrik Hůlka a Jarda 
Vyhnal.

David Myslikovjan

RAKOUSKO Na slepém rameni Duna-
je, na jezeře Weitenegg, se konalo 
dvoudenní otevřené mistrovství Ra-
kouska v rychlostní kanoistice. 

Jezdilo se v singl disciplínách 
na 500m a 200m tratích, kde se sedl-
čanským kanoistům opravdu daři-
lo. Závodů se zúčastnili závodníci 
z Rakouska, Maďarska, Ukrajiny 
i Čech. Počasí jim opravdu přálo, 
a tak mohli po závodech využít 
čas i na výlety a koupání v jezeře, 
navštívili také nedalekou zříceni-
nu hradu Leiben. Kromě medailí 
si děti odvezly i nádherné poháry, 
které podtrhovaly úspěch české 
výpravy v Rakousku.            -kř-

3. kolo krajského 
přeboru

TJ Tatran Sedlčany – 

Sparta Kutná Hora 4:2 

(3:1)

Branky Sedlčan: 4. M. 
Habart, 39. V. Plesl, 45. M. 
Sirotek, 92. M. Sochůrek 

3. kolo I. A třídy 
skupina A

TJ Sokol Tuchoměři-

ce – TJ Sokol Sedlec-Pr-

čice 3:1 (0:0)

Branka Sedlce-Prčice: 
72. D. Molnár

3. kolo I. B třídy 
skupina E 

SK Černolice – TJ Ta-

tran Sedlčany B 2:2 (2:1)

Branky Sedlčan: 10. 
a 56. R. Krůta 

FK Lety – SK Petrovi-

ce 4:2 (1:2)

Branky Petrovic: 31. O. 
Štemberk, 36. J. Kašpar

3. kolo okresního 
přeboru

TJ Sokol Dublovice – 
SK Březnice 1918 0:2 (0:0)

3. kolo okresního 
přeboru – Benešov 

TJ Sokol Vrchotovy 

Janovice – TJ Sokol Jan-

kov 4:1 (2:1)

Branky Vrchotových 
Janovic: 16. a 47. P. Ně-
mec, 27. P. Dvořák, 50. 
P. Kocourek

3. kolo I. A třídy do-
rostenecké katego-

rie U19 skupina D
Sedlec-Prčice + Jese-

nice – TJ Tatran Sedlča-

ny 1:3 (1:1)

Branky: 15. V. Novák – 
44. a 53. D. Barták, 88. J. 
Hodouš

3. kolo I. A třídy 
žákovské kategorie 
U15 skupina C

TJ Tatran Sedlčany 

– TJ Viktoria Vestec 3:9 

(0:6)

Branky Sedlčan: 44. M. 
Motyčík, 55. J. Neumann, 
78. M. Havel

1. kolo okresního 
poháru skupina B 

TJ Sokol Nečín – TJ 

Vltavan Hřiměždice 2:3 

(2:1)

Branky Hřiměždic: 44. 
J. Šárka, 62. R. Šíma, 78. 
M. Matějka

1. kolo okresního 
poháru skupina C

TJ Sokol Sedlec-Prči-

ce – SK Kosova Hora 0:3 

(0:1)

Branky: 21. P. Růzha, 
79. M. Staněk, 90. M. Štem-
berk

1. kolo okresního 
poháru skupina D

TJ Sokol Kamýk nad 

Vltavou – TJ Sokol Hvo-

žďany 3:4 (2:3)

Branky Kamýku n. Vlt.: 
18. L. Kujal, 36. a 79. J. Špa-
ček     David Štverák

Fotbalové víkendové 
výsledky regionálních 
družstev

Nohejbalový turnaj měl rychlejší spád, hrál 
se na dvou kurtech

Účastníci nohejbalového turnaje na Vysokém Chlumci

Mladí kanoisté ze Sedlčan si zpestřili 
soustředění na Slapech mezinárodními 
závody v Dolním Rakousku

Pouťový víkend v Obděnicích: Brutální Berušky braly první 
místo, díky dárci bylo k mání sto piv a padesát klobás zadarmo
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SEDLČANY V areálu na Mr-
skošovně o uplynulém ví-
kendu vyvrcholil dvěma 
závěrečnými koly třiadva-
cátý ročník Brdské ligy. 
Této soutěže v požárním 
útoku se letos zúčastnilo 
celkem devět dobrovol-
ných hasičských sborů 
z regionu, a sice SDH Ra-
díč, SDH Jesenice, SDH 
Nahoruby, SDH Počepice, 
SDH Líchovy a SDH Sedl-
čany v kategorii mužů 
a SDH Petrovice, SDH 
Počepice a SDH Kňovice 
v kategorii žen.

Zatímco loni se sobotní 
předposlední kolo Brdské 
ligy na Mrskošovně konalo 
za mimořádně nepříznivé-
ho počasí, kdy se po prud-
kém dešti na travnaté ploše 
vytvořila velká laguna, ten-
tokrát museli pořadatelé 
ze SDH Sedlčany i všichni 
startující čelit jinému extré-
mu. Po oba dva dny totiž 
teploty šplhaly přes třicít-
ku a za bezvětří na přímém 

slunci se závodilo opravdu 
velice obtížně. Po skončení 
posledního absolvování 
dráhy členy SDH Sedlčany 
jsme oslovili vedoucího 
tohoto družstva Petra Jan-
ského, který byl hlavním 
pořadatelem víkendové 
soutěže na Mrskošovně 
společně se svým bratran-
cem Jaroslavem. 

Jaká byla  s i tuace 

před nedělním jedenác-

tým, závěrečným kolem 

soutěže? 

Až do tohoto víkendu 
ani v jedné z obou katego-
rií nebylo nic rozhodnuto. 
V kategorii mužů celkově 
vedla Jesenice jen o něko-
lik bodů před Vranovicemi 
a v kategorii žen byly prv-
ní Vranovice před Zahořa-
ny, ale také jenom o malý 
kousek. V sobotu Jesenice 
zaváhala, Vranovice ji neje-
nom dohnaly, ale do dneš-
ního dne vstupovaly 
s menším náskokem. Dnes 
Jesenice ani nepostoupila 

do play off, Vranovice si 
to už pohlídaly a staly se 
vítězi letošního ročníku. 
V kategorii žen o svém cel-
kovém vítězství rozhodly 

holky z Vranovic už včera, 
zatímco děvčatům ze Za-
hořan se moc nevedlo.

SDH Sedlčany je před-

loňským vítězem Brdské 

ligy v kategorii mužů. 

Jak jste si vedli letos?

Startovali jsme pouze 

třikrát. Před čtrnácti dny 
jsme v Jesenici vyhrá-
li, a teď jsme si řekli, že 
se ukážeme před diváky 
i na domácí půdě. Včera 

jsme skončili čtvrtí a dnes 
třetí. Jinak jsme letos na za-
čátku sezóny soutěžili 
v extralize, což je nejvyš-
ší celorepubliková sou-
těž. Tato soutěž je časově 
i fi nančně dost náročná. 
Z důvodu změny v druž-

stvu a také ze zdravotních 
důvodů se nám moc neda-
řilo, a tak jsme začali bě-
hat Táborskou ligu a také 
jsme absolvovali několik 
kol Benešovské ligy. Byli 
jsme i na Západočeské 
lize. Spíše jsme se začali 
soustřeďovat na další roč-
ník extraligy, aby nám to 
v ní co nejlépe šlapalo. Já 
bych někdy v budoucích 
letech rád dostal extraligu 
do Sedlčan, protože je to 
opravdu kvalitní soutěž. 
Účastní se jí kolem osmde-
sáti družstev z celé republi-
ky, a vzhledem k tomu, co 
jsme poznali, máme tady 
na Mrskošovně pro tuto 
soutěž dobré zázemí, což 
je velice důležité. Na dru-
hou stranu po organizační 
stránce je extraliga velmi 
náročná a musí se do pří-
prav i do samotné soutěže 
zapojit značné množství 
lidí. Všechno ale jde. Kde 
je vůle, tam je cesta.

David Myslikovjan

TJ Tatran 
Sedlčany – Sparta 
Kutná Hora 4:2 
(3:1) 
SEDLČANY Ve 3. kole kraj-
ského fotbalového přebo-
ru přivítal Tatran v neděli 
20. srpna na svém hřišti 
soupeře z Kutné Hory, kte-
rého čekala bouřlivá do-
mácí pouťová atmosféra. 
Na tradiční pouťové utkání 
se těší nejen domácí příz-
nivci, ale i hostující týmy. 
Jak by také ne, když si 
na něj vždy najde cestu 
početná divácká kulisa. 
Skoro tři stovky diváků byl 
i nejvyšší počet v návštěv-
nosti všech víkendových 
zápasů soutěže krajského 
přeboru.

Snový začátek
A domácí se uvedli per-

fektně, hned ve 4. minutě 
se Matěj Habart zády k brá-
ně rychle otočil s míčem 
a trefi l se po zemi k pravé 
tyči – 1:0. Za pár minut, 
však bylo vyrovnáno. 

Dominik Mašek přesným 
pasem do levého křídla 
vysunul Vojtěcha Němce, 
který před brankou ješ-
tě posunul míč na Libora 
Křelinu, jehož střelu sice 
brankář Filip Dřevojan 
vyrazil, ale na důrazně 
dorážejícího Václava Šá-
malu už byl krátký – 1:1. 
Ve 27. minutě dobře napa-
dal soupeře Václav Lípa 
a donutil stopera ke složité 
přihrávce zpět na spolu-
hráče, kterou brankář Petr 
Malý promáchl, míč se ale 
dokutálel jen těsně vedle 
levé tyče na roh. Po půl 
hodině hry zahrozili zase 
hosté, když se Vít Piskač 
napřáhl z 18 metrů a jeho 
pokus skončil jen těsně ve-
dle levé tyče. Ve 39. minutě 
zahrával Marek Hanuš roh 
z levé strany. Na zadní tyči 
si počínal důrazně Matěj 
Habart, který vrátil míč 
před bránu na číhajícího 
Víta Plesla. Ten tak šikov-
ně tečoval míč, až skončil 
v síti – 2:1. A to nebylo vše. 
Když už se zdálo, že oba 

dva týmy půjdou do kabin, 
vzal si slovo Marek Sirotek 
a přesnou střelou po zemi 
z 12 metrů uklidil balon 
k zadní tyči kutnohorské 
brány – 3:1.

Drama se 
nekonalo

Tatran i do druhé po-
ločasu vstoupil aktivně. 
Útočnou osu Novotný – Si-
rotek – Habart ještě s ná-
mahou hostující obrana 
v čele s brankářem Malým 
zastavila. Po hodině hry 
mohl podruhé skórovat Si-
rotek, ale střela z úhlu se 
mu nepovedla a trefi l jen 
Malého. A tak se v 65. mi-
nutě po jedné z mála akcí 
ve druhém poločase pro-
sadili hosté. Na levém kříd-
le se důrazně probil k míči 
Matouš Stieber, srovnal 
si jej na střed a skákavou 
střelou z 22 metrů k pravé 
tyči snížil – 3:2. Drama? Ne, 
právě naopak. V 80. mi-
nutě vyvezl míč na pravé 
straně Schwarz a na vápně 
našel volného Sochůrka, 

který obstřelil Malého, 
balon už mířil do sítě, 
jenže na poslední chvíli 
ho odvrátil mimo tři tyče 
pohotový kutnohorský 
obránce. Tatran si vytvořil 
do konce utkání ještě mno-
ho brankových situací, ale 
ujala se až ta v nastavení. 
Novotný vyhrál hlavičku 
u pravé lajny, přes Hanuše 
se míč dostal do křídla 
na Vladimíra Schwarze, 
který hledal před brankou 
Roberta Kvěcha, obrana 
mu však nedovolila skóro-
vat a míč odvrátila – k její 
smůle k připravenému 
Sochůrkovi, který křižnou 
střelou stanovil konečný 
výsledek – 4:2.

Ohlas k utkání 
Trenér Tatranu Vlas-

timil Zelenka: „Na jaře 

jsme se s našimi diváky 

vítězstvím nad Spartou 

z Kutné Hory loučili a stej-

ně tak jsme začali i sezó-

nu novou. Do zápasu jsme 

dobře vstoupili, po hostu-

jícím vyrovnání jsme ale 

nechali na pár minut akti-

vitu hostům, a to se nemu-

selo vyplatit. Naštěstí jsme 

do přestávky přidali dvě 

branky, což bylo ve velkém 

vedru hodně důležité. Dru-

hou půli jsme oživili střídá-

ním a všichni čerství hráči 

byli hodně vidět. Škoda, že 

jsme dovolili soupeři návrat 

do zápasu a díky špatné 

efektivitě rozhodli až v zá-

věru. Vítězství však bylo na-

prosto zasloužené a všichni 

mají pochvalu za bojovný 

výkon v tropickém počasí.“

Sestava Tatranu: F. 
Dřevojan – Štemberk (90. 
Kouklík), L. Brotánek, Ple-
sl (87. Kvěch), M. Krůta 
(73. Schwarz) – Repetný, 
Hanuš, M. Habart (55. Dvo-
řák), Novotný, M. Sirotek – 
V. Lípa (63. Sochůrek)

Tatran je po 3. kole 
v tabulce na sedmém mís-
tě se 4 body a skórem 5:3. 
Další utkání hraje v sobo-
tu 26. srpna od 10.30 ho-
din u Berouna na hřišti 
SK Chlumec. 

David Štverák

Trenér Zelenka chválí hráče za bojovný výkon 
v tropickém počasí při pouťovém zápase

Brdská liga vyvrcholila o sedlčanské pouti na Mrskošovně

Na Mrskošovně nebyla nouze o dramatické situace.
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Jens Stoltenberg, bývalý norský 
premiér, je generálním tajemní-
kem NATO od října 2014. Svoji 
roli v této funkci zastává bravur-
ně. Je pevný, rozhodný, zároveň 
však diplomatický a rozumí ar-
mádě a bezpečnostním otázkám. 
I z těchto důvodů mu byl prodlou-
žen mandát do září příštího roku, 
protože ruská bezprecedentní 
agrese vystavila celou Evropu nej-
většímu nebezpečí od konce dru-
hé světové války. Už nyní se však 
zvažují možní nástupci.

Joe Biden navrhl do této mimo-
řádně zodpovědné pozice součas-
nou předsedkyni Evropské komise 
a bývalou německou ministryni 
obrany Ursulu von der Leyen. 
Myslím, že tím vyvolal upřímné 
zděšení u všech vojáků. Za 5,5 
roku ve funkci německé ministry-
ně obrany dovedla Bundeswehr 
do stavu, kdy prakticky ztratil svoji 
základní schopnost bránit osmde-
sátimilionové Německo. Spiegel 
v dubnu 2018 informoval, že ani 

jedna ze šesti ponorek německé-
ho námořnictva není v provozu. 
Ze 128 stíhaček Typhoon byly 
v bojeschopném stavu pouze čty-
ři. U tankového vojska byla boje-
schopná jen třetina vozidel. A piloti 
bitevních helikoptér raději cvičili 
pouze na simulátorech, protože se 
svými vrtulníky se báli létat kvůli 
jejich technickému stavu. Za této 
kritické situace ministryně s vel-
kou pýchou představila uniformy 
pro těhotné vojačky…

Překousnu, když se do vícemé-
ně ceremoniálních funkcí dosazují 
lidé politicky. Ale zrovna pozice 
šéfa NATO není žádná trafi ka. Je to 
extrémně důležitý post, na kterém 
závisí bezpečnost celého západní-
ho světa. Na takovou židli by měl 
usednout ten nejlepší. I když, ono 
záleží na úhlu pohledu. Pro Vladi-
mira Putina bude Ursula von der 
Leyen, s ohledem na své nepře-
hlédnutelné „úspěchy“ v německé 
armádě, jistě zdaleka nejlepší kan-
didátkou.              Bohumil Vohanka

Bývali jsme členy vojenského uskupení 
osmi zemí zvaného Varšavská smlouva 
o vzájemné vojenské pomoci. Ale jakmile 
jsme se rozhodli poněkud si pomoci sami 
– v hospodářství, mít politiku „s lidskou tvá-
ří“, pravdivější zpravodajství bez cenzury, 
seriózní dějepis, morálku bez přetvářky, 
zmodernizovat organizaci výroby – byli 
jsme po jednáních s Moskvou vojensky 
napadeni skoro všemi spojenci až na Ru-
munsko. Ale říkáme tomu přepadení 
Sovětským svazem, Moskvou, Kremlem, 
diktátorem Brežněvem. Ostatní členové jen 
kývali. Je tomu v těchto dnech 55 let.

Pamětníci 21. srpna 1968 ubývají. 
Kdo jsme tehdy prožili probuzení s vý-
křiky v celém domě: „Vstávejte! Je válka! 

Přepadli nás Rusáci! Pusťte si televizi! Bu-

dou tady rabovat! Bráníme rozhlas, už se 

střílí! Kupujte si zásoby! Bude hlad!“ a po-
dobné, máme tyto chvíle stále v sobě. 
Poslouchali jsme rozhlas, sledovali 
poslední den svobodného televizního 
vysílaní před dvacetiletou přestávkou. 
Začala vláda Kremlu, která postupně 
měla dostatek „spolupracovníků“ – 
kolaborantů. Náhle bylo dusno. Jiné 

a horší než v těchto horkých dnech. 
Možná je velkou chybou připomínat 

si jen přepadení armádami a co potom 
následovalo z příkazů z Moskvy. Za pocti-
vou a pravdivou analýzu stojí také doba 
před okupací. Takzvaní reformní komu-
nisté budili dojem, že tady budou reformy, 
po kterých se bude nadále pracovat jako 
za socialismu, ale životní úroveň bude 
brzy jako v Rakousku. Přitom KSČ vů-
bec nechtěla demokracii, nemínila zrušit 
v Ústavě ČSSR článek 4) v hlavě I. Vyprá-
věla jen o demokratizaci. Ale jaká by byla 
pravidla politického a hospodářského 
života ve společnosti, nezaznělo ani ve tří-
hodinovém projevu vedoucího tajemníka 
ÚV KSČ Alexandra Dubčeka, který jsem 
tenkrát pozorně poslouchal. Moc jsem to 
nechápal. A vlastně to nechápali (byť roz-
dílně) ani v Moskvě nebo v USA. Postup-
ně by nechápali ani občané země, chtěli 
by víc a KSČ by se musela vrátit k repre-
sím proti nespokojeným davům.

Říkám si vždy touto dobou, že je tady 
další výročí konce našich iluzí o demokra-
tické společnosti se Sovětským svazem 
na věčné časy…                Vladimír Roškot

Politika über alles
K O M E N T Á Ř K O M E N T Á Ř

Je tady další výročí konce našich iluzí

Zámek Orlík je skutečnou 
perlou mezi českými památ-
kovými objekty. Každého 
návštěvníka uchvátí svou je-
dinečnou krajinnou polohou 
na břehu orlického jezera, 
okouzlí romantickými inte-
riéry s bohatými sbírkami 
a neméně zaujme i svými 
dějinami, které se prolínají 
s nejvýznamnějšími milníky 
české a evropské historie. 

Jako dítě jsem na Orlíku 
trávila nejedny prázdniny 
u příbuzných třeba i měsíc 
v kuse. Sotva desetiletá holka 
jsem měla oči vždy navrch 
hlavy, když mě teta, coby 
uklízečka zámeckých pro-
stor vzala s sebou na směnu. 
Najednou jsem směla tam, 
kam se při běžné prohlídce 
zámku vůbec nedostanete. 
Dokonce i tam, kam šlechta 
chodila výhradně sama. Teta 
vždy vyprávěla, že určité 
místnosti uklízí velmi nera-
da. Šlo o místa, která byla 

zdobena velkými malovaný-
mi portréty, které se na vás 
dívají. Prý se jí často zavře-
ly bez důvodu dveře nebo 
měla věci jinde, než kam si je 
položila. Výjimkou nebyl ani 
poslech kroků, které nikomu 
nepatřily. Jářku, když to tak 
počítám, to už bude skoro 
třicet let! Kde ty časy jsou… 

Na to všechno jsem si 
vzpomněla při čtení diskuzí 
na internetu, kam se vyšpl-
halo letošní vstupné skvost-
ného zámku. Plné je za 450 
korun, snížené (kam se po-
čítají děti od 6 let, studenti 
do 26 let s platným ISIC, se-
nioři nad 65 let) je za 350 Kč, 
rodina 2 + 3 (2 dospělí a ma-
ximálně 3 děti do 18 let) se 
vejdou do tisícovky, zaplatí 
900 Kč. Ceny lidové? No asi 
jak pro koho…

Ještě že Orlík známe naz-
paměť a můžeme si ho tedy 
nechat v klidu ujít. Letos 
jsem ale úplnou náhodou 

objevila jinou kulturní per-
lu, kterou máme za humny. 
Zámek Vrchotovy Janovice. 
Že ho znáte? Já ostuda tam 
letos byla poprvé a jsem ješ-
tě stále tak unesena, že tam 
snad na podzim, až se park 
k zámku příslušící zahalí 
do podzimního kabátu, vyra-
zím s chutí znovu. 

Ale pojďme na začátek. 
Seděla jsem u počítače a už 
ani nevím kde se řešilo, kde 
jsou na Sedlčansku krásná 
místa k procházce. Právě 
v oné diskuzi padl tip na zá-
mecký park. Plán na nedělní 
výlet se začal rýsovat v jas-
ných obrysech. Původní ka-
menná tvrz pánů z Janovic 
je umístěná v nádherném 
krajinotvorném parku. Zá-
mek je znám zejména díky 
své poslední majitelce Sido-
nii Nádherné… Tak jedeme. 
Základní vstupné pro do-
spělého činí 120 Kč. Snížené 
80 Kč. A děti do 15 let mají 

prohlídku zcela zdarma. Mu-
sela jsem si informační tabuli 
přečíst ještě jednou a znova. 
To snad není možné, v dneš-
ní době za celou rodinu, kdy 
projdeme celý objekt zámku, 
ve výsledku nezaplatím ani 
cenu vstupného, co bych 
dala za zámek Orlík pro jed-
nu osobu? Tak to se mi ne-
chce věřit. 

Byla jsem skeptická, ač 
jsme životní optimista, ra-
ději jsem se připravovala 
na situaci, kdy uvidíme dva 
pokoje a alou ven! Opak byl 
pravdou. U pokladny se-
děla velmi příjemná mladá 
dáma, nejspíš brigádnice. 
S úsměvem nám podala 
vstupenky. „Na prohlídku 

se půjde v celou hodinu tady 

od pokladny,“ informovala 
nás. „Jak je to s focením? Asi 

je zakázané, že?“ Rovnou si 
sama odpovídám. „Kdepak. 

Fotografování a fi lmování 

pro nekomerční účely a bez 

použití blesku a stativu je 

v ceně vstupenky.“ Tak to 
už jsem šla trochu do kolen. 
Jen zkuste někde v jiném 
zámku vytáhnout foťák. 
A useknou vám ruku. Mini-
málně. Tady je vše dovole-
no a nic za to navíc nechtějí. 
Trochu se štípu do ruky, aby 
si toho nikdo nevšiml. To se 
mi snad zdá. 

Do času prohlídky nám 
ještě chvíle zbývá, a tak jde-
me obejít zámek a park. In-
ternetový tip nelhal. Zámek 
je krásný. Obešli jsme ho 
celý. Park byl v plném kvě-
tu. Nadešel čas prohlídky. 
Ujala se nás mladá slečna 
průvodkyně. Ta nám zámek 
obrazně řečeno ukázala 
od sklepa po půdu. Vyprá-
věla velmi poutavě. O čem? 
To přece nemohu prozrazo-
vat. Když budete chtít, mů-
žete vyrazit sami… Zklama-
ní nebudete. Naopak. 

Jana Motrincová

E S E J

Na Orlík? Ne děkuji! Raději Vrchotovy Janovice
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